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Fotíte? Malujete?
Kreslíte? Píšete?

Chcete publikovat?
Napište nám nebo se zastavte v

pátek mezi 3. a 4. vyučovací
hodinou v učebně H240. Své

příspěvky můžete klidně nechávat
ve schránce u vrátnice nebo poslat

na email casopis@zsbila.cz
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Vítěz soutěže

Slovo šéfredaktora
Druhá část školního roku je tu a s ním i další
vydání časopisu Bělidlo! Chtěl bych vám do
nového pololetí popřát všechno nejlepší a ať
se vám daří, zejména těm, co budou psát
přijímací zkoušky na střední školy.
Deváťákům zbývá poslední půl rok na této
škole a jak je už tradicí, proběhne 22. února
ples devátých tříd, letos jubilejní dvacátý.
Ples značí začátek nové životní kapitoly
deváťáků, tedy přechod na střední školu, ale
jde hlavně o poděkování učitelům a
rozloučení s touto školou. Rodiče, kteří jsou
vřele zváni, zase uvidí, jak jejich děti
vyrostly. Doufám, že se nás na plese sejde
co nejvíce a užijeme si to. Přeji příjemné
čtení!
Marek Šarf

Autoři jste vy!
V lednu se v 8.C konal první mezinárodní lékařský kongres na téma Nově objevené nemoci.
Lékaři a vědci ze všech koutů světa se sešli, aby představili výsledky svého fascinujícího

bádání. Dozvěděli jsme se tak detaily například o houpavici, nicnedělatidě, horsici, skákavce,
knihomolině, jelení encefalitidě, uklízajdě, nakupovatidě, fortnitetidě, láskytidě nebo například

fastfoodfílii. Některé poznatky byly opravdu znepokojivé… 
Ukázky dvou odborných referátů si můžete sami přečíst.

Správná odpověď na soutěžní
otázku z minulého čísla: 

Jméno pokémona z obrázku je
Lechong.

Vítězem je František
Batista z 5.B

Gratulujeme!

Nemrkavka

Mé jméno je Lotta Lindström a seznámím vás s výzkumem, který
jsme provedli na našem pracovišti ve Stockholmu. Jedná se o
objev nové nemoci, kterou jsme nazvali Oculus aperta, v překladu
nemrkavka.

Tuto nemoc způsobuje vzácná bakterie mrkocil. Do těla člověka se
dostane pomocí kontaminovaného ovzduší. Následně proniká
skrze plicní buňky do krevního oběhu a tím do všech orgánů, a to
včetně očí. Zde se usadí na očních víčkách, množí se a zaplní je
tak, že s nimi nejde pohnout.

Dalšími příznaky tohoto onemocnění jsou např.:
oteklá či zarudlá víčka
silné bolesti hlavy
pocity únavy a vyčerpání
vzácně i otoky prstů

Zjistili jsme, že účinnou látkou proti této nemoci je antibiotikum
mrkocin. Nejvhodnějším léčivem je tedy Mrklex 400.

Na závěr je nutné zmínit, jak se před nákazou chránit. Důležité je
časté větrání či pobyt na čerstvém vzduchu.

Vánoční chřipka

Já se jmenuji Tereza Veselá, přišla jsem z České republiky
z Ústavu pro lékařské vědy v Praze a dnes vám povím o
nemoci jménem vánoční chřipka neboli adventní
syndrom.
Vánoční chřipka je nemoc postihující hlavně oslabené
dospělé v předvánočním čase. Tuto nemoc způsobují malé
bakterie kulovitého tvaru zvané vánočník třpytivý, které se
výrazně pomnožují v adventním období. Tuto nemoc získáte
při přílišném stresu z Vánoc. Nemoc vykazuje kapénkový
přenos.
K hlavním příznakům nemoci patří hyperaktivita, zdobení
všeho a všude, nervozita, špatná nálada, stres, potřeba
stále něco uklízet a touha vidět záblesky a třpyt. Kromě
zvýšené tělesné aktivity se nemoc může projevovat únavou
a naprostým vyčerpáním.
Na tuto chorobu není žádný speciální lék, ale léčba není
nijak složitá. Příznaky se dají zmírnit zmenšením stresu a
dostatečným spánkem. Léčbu mohou urychlit také 1 - 2
lžičky medu nebo 1 - 2 decilitry svařeného vína po dobu 7
dní. Pomoci může i pálení františků, televize nebo horká
koupel.
Nemoc není životu nebezpečná a po Vánocích příznaky
většinou samy odezní.

Marie Sedláčková Tereza Veselá



Přátelství
Terka (3. třída)

Radost
Jonáš (7. třída)

www.aktivnimesto.cz
“Příprava pro deváťáky”

Aktuality
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Anketa

Školní parlament
Letos u nás ve škole začal opět po dlouhé době fungovat
školní parlament. V každé třídě je jeden předseda, který chodí
na porady parlamentu, za něj případně zaskočí
místopředseda. Porady se konají jednou za čtrnáct dní, v
průběhu vyučování, a trvají okolo 45 minut. Všichni
předsedové si společně s paní učitelkou Válkovou, která se o
chod školního parlamentu stará, sednou okolo stolu a diskutují
spolu o různých nápadech a problémech, které je potřeba
řešit. 
Po důkladném promyšlení nápadů se hlasuje, pokud většina s
nápadem souhlasí, nápady jdou do rukou předsedy (Vojtěch
Brabec, 9.B) a místopředsedkyně (Annika Machan, 7.A)
parlamentu. Ti mají za úkol představit úspěšné nápady panu
řediteli a zdůvodnit mu, proč by je měl realizovat.

Adam Jonáš

Že někoho miluješ
Beátka (1. třída)

Někdo, komu můžeme
důvěřovat 
Ola (6. třída)

Někdo, s kým máš 
hluboký vztah

Dita (9.třída)

Skvělý život
Michal Sebera (učitel)

To, co určuje 
celý můj život

Lenka Lisá (učitelka)

Spojení dvou lidí, 
kteří se mají rádi

Ondřej Velenský (učitel)

Hluboký cit, když vám 
na někom záleží 
a máte ho rádi

Barbora Zavřelová (učitelka)

Něco hezkého
Zora (4. třída)

Bělidlo přispělo 
ke vzniku nové dotace

pro deváťáky
Starosta Prahy 6 Jakub Stárek na stránkách
městské části informoval, že se radnice rozhodla
podpořit rodiče žáků devátých tříd a poskytnout
jim příspěvek na financování přípravy na přijímací
zkoušky na střední školy. Starostu inspiroval
rozhovor s redaktory našeho časopisu, Štěpánem
Hajnem a Adamem Jonášem, který jste si mohli
přečíst v minulém čísle.

„V loňském roce jsem absolvoval rozhovor pro
školní časopis, který se mnou shodou okolností
vedli dva deváťáci, a tam se zrodila myšlenka, jak
podpořit rodiče těchto dětí a poskytnout jim
příspěvek na přípravu na přijímací zkoušky,“ říká
starosta městské části. 

O dotaci 2000 Kč je možné žádat přes stránky
aktivnimesto.cz, podmínkou je trvalé bydliště na
Praze 6. Žák také musí navštěvovat některou
školu v naší městské části. Dotaci najdete pod
záložkou „Příprava pro deváťáky“. O dotaci je
možné žádat od 7. února 2024.

Tentokrát jsme se v chodbách naší školy ptali, co pro vás znamená láska....



Bulvár - co se děje u nás na škole
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Rozhovor s paní učitelkou Vildovou

David Kobaidze, Kateřina Kypetová, Anna Marie Chvojková

 Položili jsme naší nové paní učitelce pár otázek, abychom ji mohli všichni lépe poznat.

Učila jste na nějaké škole před svým nástupem na
naši školu?
Neučila jsem nikde na plný úvazek. Během studia
jsem však absolvovala praxe na základní škole a na
gymnáziu, při kterých jsem si na určitou dobu učení
vyzkoušela. Také jsem vedla kurzy angličtiny pro děti.

Co vás na učení baví?
Baví mě, že je to opravdová výzva. I když si člověk
pečlivě připraví každý krok výuky, téměř pokaždé ho
něco překvapí a je potřeba na to reagovat. Je to ale
zároveň něco, co je často velmi náročným úkolem.

Co vás na učení nebaví? 
Nebaví mě, když se mi sejde více písemek najednou,
které je třeba opravit.

Jaká je vaše nejoblíbenější kniha?
Je pro mě těžké vybrat jen jednu…V posledních
letech jsem si oblíbila irskou autorku Sally Rooney,
teď jen napjatě čekám, kdy vydá nějakou novou
knihu, do které bych se mohla začíst. Ještě bych
chtěla zmínit jednu knihu, kterou jsem četla zhruba
před rokem. Jedná se o knihu Svobodná od autorky
jménem Lea Ypi. Autorka zde popisuje své dětství a
dospívání v Albánii. Je to zajímavý vhled do tehdejší
Albánie. Některé zkušenosti jsou velmi podobné
tomu, co lidé mohli v dané době zažít i u nás. A abych
nezapomněla, od dětství se pravidelně vracím ke
knihám o Harrym Potterovi.

Odkud jste? 
Pocházím z Chodova u Karlových Varů. Je to menší
město s docela dobrou občanskou vybaveností a se
zajímavou historií.

Jaký je váš oblíbený film/seriál a co byste
doporučila?
Zmíním dva seriály Brooklyn 99 a Ted Lasso.
Brooklyn 99 je taková oddechovka, díly mají zhruba
25 minut. Člověk si u sledování opravdu odpočine a
zasměje se. Ted Lasso je též takový “feeling good”
seriál. Nicméně některé díly věnující se duševnímu
zdraví jsou vážnější. Doporučuji oba seriály zvlášť
proto, že jsou založeny na přátelství, na důležitosti
lidských vztahů a na vzájemném respektu. 

Jaký je váš největší
průšvih který se vám
stal?
Asi před pěti lety jsem
ztratila mobil, během
dvou dnů jsem si
musela koupit nový a k
novému telefonu jsem
si musela pořídit i
novou sim kartu. Když
jsem se pak
následující den
vracela z Prahy do 

do Varů, tak se mi cestou mobil vybil a jelikož jsem měla
novou simku, měla jsem i nový PIN. Ten jsem však 3x
špatně zadala a simku si zablokovala. Neměla jsem však u
sebe kartu s PUKem, tu jsem měla v Praze. Ve Varech
jsem měla sraz se svým bratrem, měla jsem strach, že mi
bude předem volat a že bude mít strach, jestli jsem v
pořádku. Naštěstí jsme se zvládli potkat i bez mého mobilu
a záhy jsme jeli pro novou simku. Myslím, že taková
situace pro mě byla zamyšlením, jak moc jsme na
mobilech závislí a bojíme se, že se bez nich nedokážeme
sejít a na něčem se domluvit.

Co vás na naší škole nejvíce překvapilo?
Asi bych řekla, že mě překvapilo, kolik kroků zvládnu za
den ujít jenom v rámci přesouvání se z jedné třídy do
druhé. 

Jaký je předmět, který nejvíce nesnášíte? 
Nikdy jsem neměla žádný předmět, který bych opravdu
nesnášela. Ale musím se přiznat, že na gymnáziu mě
rozhodně potrápila chemie a neřadila se k mým oblíbeným
předmětům.

„Ráda se vracím
ke knihám o

Harrym
Potterovi.”
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Slavní lidé

5

Zpěvačka Aneta Langerová

Zpívala jste už od mala?
Zpívala jsem od té doby, co si na to pamatuju, tedy úplně od

mala. Máma si zpívala snad každý den a já jako dítě jsem se 

k ní často přirozeně připojovala. Pak mě učila hrát na kytaru 

i na klavír. Učila jsem se písničky, které zrovna hráli v rádiu.

 

Kam jste chodila na základní školu?
Vyrůstala jsem v Říčanech, kousek za Prahou a tam jsem

chodila i základní školu. V páté třídě jsem pak přestoupila na

soukromé gymnázium a po čtyřech letech jsem se rozhodla jít

studovat do Prahy na Československou akademii obchodní

Dr. Edvarda Beneše, kterou jsem dokončila nakonec v

individuálním studiu, jelikož jsem v 16 letech nastoupila na

hudební dráhu a začala tak pracovat. 

Jaké jste měla koníčky v dětství?
Od čtyř let jsem se učila hrát tenis. Když jsem byla větší,

zařadili mě do tenisového týmu TK Radošovice. To mi

vydrželo až do mých 14 let. Jako malá jsem se také chodila

učit hrát na klavír a kytaru, zpívala jsem ve sboru, měla první

kapelu a také jsem jezdila dabovat zpíváním zahraniční

pohádky do různých studií, kde jsem získala mnoho

zkušeností pro svou nastávající profesi. 

Jaké jste měla známky na školách?
Známky jsem měla většinou dobré, jedničky, dvojky, až na

gymnáziu bylo učení trochu náročnější a v tercii jsem dostala

první trojku z chemie. Nebyl to můj oblíbený předmět :)

Naopak vždy jsem měla ráda matematiku a literaturu, také

dějiny a biologii.

Jste ráda za práci, kterou děláte?
Jsem šťastná, že mohu dělat práci, která mě naplňuje a baví.

Jsem nezávislá, rozhoduju o tom, kam se můj pracovní život

bude ubírat. Ač jsem introvert, který nevyhledává pozornost,

když stojím na pódiu a zpívám, jsem jako ryba ve vodě.

Je těžké být známá osobnost?
Ano, je to práce těžká jako každá jiná. Zpočátku jsem se

skrývala před světem lidí, který od mých šestnácti neustále

sledovali každý můj krok. Hlavně bulvár, tehdy nebyly sociální

sítě, ale byl bulvár, který si dělal, psal a fotil, co chtěl.

Pronásledoval člověka třeba celý den. Cítila jsem se

bezmocná, když vycházely různé lži v titulcích novin. Nebyla

proti tomu žádná obrana, snad jen začít je ignorovat. A nebo se

s nimi soudit. Přišlo mi to nedůstojné. Nyní už je svět

nastavený zase jinak, protože jsou tu sociální sítě a lidé, když

chtějí, jsou sami sobě bulvárem. Je neskutečně zajímavé tento

vývoj pozorovat. 

Co pro Anetu Langerovou znamená láska?
Bez lásky není života. Myslím, že láska nás činí šťastnými.

Může to být láska k sobě, že pečujeme o své psychické i

fyzické zdraví a je nám na světě dobře, protože když je nám

dobře, můžeme činit šťastnými i ostatní. Mít někoho rád

neznamená ho vlastnit, ale mít ho rád takového, jaký je, moct k

němu být upřímný a také mu dát prostor, když ho potřebuje.

Myslím, že význam slova láska představuje určitý respekt k

sobě samému a ke svému okolí. Hlavní je, že když je někomu

ouvej, vždy přijde někdo, kdo ho má upřímně rád a je tam v tu

chvíli pro něj bez očekávání. A to je láska. Ať už je to rodinný

příslušník, přítel nebo partner, nebo je to zvíře nebo samotná

příroda. Lásky je na světě mnoho.

Jste šťastná?
Ano, jsem šťastný člověk, který

 je milující a milovaný :)

Naši zpěvačku Anetu Langerovou, která získala
dva České slavíky, jsme se zeptali, jak se ke

zpívání dostala a na další zajímavé informace o
jejím životě, kariéře, dětství a snech.

Vanda Čermáková 



Co když ...

...mi utíkají myšlenky?
Setkali jste někdy s tím, že nezvládáte dodělat úkol
do konce? Nemůžete udržet v hlavě jednu
myšlenku? Anebo se to děje někomu z vašich
známých? Přesně takovými věcmi trpí lidé s ADHD.
Pojďme zjistit, co to vlastně je.

ADHD - z angličtiny Attention Deficit
Hyperactivity Disorder 

 Je to porucha pozornosti a hyperaktivity
anebo hyperkinetická porucha.

Je zajímavé, že příznaky impulzivity a
hyperaktivity se projevují třikrát až pětkrát

častěji u chlapců.
 

ADHD postihuje 3–7 % dětí, ve 40–50 %
případů symptomy přetrvávají do

dospělosti.
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ADHD je porucha pozornosti a hyperaktivity, což znamená, že

lidé s touto poruchou mohou mít potíže s koncentrací na jednu

věc. Jejich mozky fungují jinak, ačkoliv často mají i speciální

schopnosti, kreativní myšlení a energii a také citlivost vůči okolí.

 Lidé s ADHD nemají problém s koncentrací, jak se často myslí,

ale neumí dávat pozor na ty správné věci, často mají

hyperfixaci, což je zájem jen o jednu konkrétní věc nebo téma
a už je nic jiného nezajímá. Oproti představám

okolí, chování může být jakékoliv. Taky lidé s

touto poruchou často bojují s tím, že si hůře

pamatují věci delší dobu.

ADHD nemá vliv na inteligenci, mezi lidmi s

touto poruchou je mnoho velmi chytrých a

úspěšných lidí, ale často je kombinovaná s

jinými nemocemi, třeba s poruchou čtení nebo

depresí. 

Často mají problémy s udržením zdravého

životního stylu, těžko udržují řád, například

mýt se, jíst, spát a dělat nutné úkoly. V

průběhu života se projevy nemoci můžou

měnit. 
Sofiia Raspopova, Sofiia Soloviova



Zajímavosti
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Geocaching: Novodobé poklady

Umíte správně poskytnout první pomoc?
Zkuste náš kvíz a zjistěte to!

David Kobaidze, Kateřina Kypetová

Oliver Tabara, Jonáš Andreas

Možná jste si někdy přáli najít poklad, ale nemáte žádnou pirátskou mapu. Teď už ji
k tomu nepotřebujete. Stačí k tomu jen mobil a jedna aplikace. Ten poklad se
jmenuje Geocaching.  

Co to je?
Geocaching je zábavné dobrodružství, které se hraje po celém
světě. Spočívá v tom, že hledáte ukryté kešky v terénu pomocí
GPS. Kešky může hledat kdokoliv.

Co je keš?
Keš je schovaná krabička. Může mít různé velikosti. Nejmenší
keška je nazvána micro a je velká asi jako krabička od filmu, i
menší. Micro se nejčastěji nachází ve městech. Další velikost se
jmenuje malá a ta se velikostně podobá jablku. Tu najdete třeba
v pařezu. Poslední velikost se nazývá velká. Ta je podobná
kufříku, ale není tak častá. Dnes můžete nalézt už skoro 4
miliony kešek!

Co je k tomu potřeba?
K tomu, aby člověk mohl hledat kešky, potřebuje mít mobil s GPS
a tužku. Budete potřebovat aplikaci Geocaching a v ní být
zaregistrovaní.

Co dělat, když ji najdete?
Když kešku najdete, tak v ní bude papírek a někdy i tužka.
Papírek se používá k tomu, aby na něj člověk napsal svůj nick a
datum, kdy ji našel. Nick je přezdívka, co jste si zadali v aplikaci.
Pokud objevíte větší keš, můžete v ní najít i další poklady. Za
prvé jsou tam věci na výměnu. Tyto věci vyměníte za svoje. 

1) Jak se nazývá elektrický přístroj na
resuscitaci srdce? 
A) Rentgen                
B) Cat scan             
C) Defibrilátor 

3.) Jak poznat zranění míchy? 
A) Otok končetin
B) Krvácení z očí               
C) Nehybnost končetin

2.) Jaký stupeň popálenin je nejvážnější
A) Desátý
B) Pátý        
C) Třetí

4.) Co jako první uděláte, když je někdo zasažen
elektrickým proudem?
A) Nechat spotřebič zapnutý
B) Vypnout spotřebič
C) Polít spotřebič vodou

5.) Jaká je první pomoc při zlomenině
A) Zafixovat bolavé místo obinadlem
B) Nechat to být
C) Bolavé místo rozhýbat

6.) Co je příčinou infarktu?
A) Selhání ledvin
B) Uzávěr způsobený krevní sraženinou v tepnách
C) Prasknutí žíly

Správné odpovědi:
1C, 2C, 3C, 4B, 5A, 6C

Mají být ve stejné hodnotě. Nedávejte tam věci, které najdete
okolo, například šišky a kameny. 
Za druhé jsou tam CWG. CWG (Czech Wood Geocoin) je
dřevěné kolečko, na kterém je většinou obrázek. Vyměňuje
se pouze za další CWG. Takže pokud žádné nemáte, tak je
tam prosím nechte. Z CWG se pak dělají sbírky. CWG se
získávají tím, že si je koupíte ve speciálním obchodě
geocaching. 
Za třetí jsou tam TB. TB (Travel Bug) je např. figurka, okolo
které je připevněná kovová destička. Na těchto destičkách je
zezadu kód, který se zadává do aplikace. TB slouží k tomu,
aby cestovaly po keškách. Jeden můžete vzít a dát ho do
nějaké jiné keše.
Potom, co se do keše podepíšete, můžete se “zalogovat” do
aplikace, že jste ji našli.



Filmový slovníček
franšíza: skupina různých věcí, souvisejících

s původním dílem
sága: vyprávění o osudech více generací

Knižní slovníček
Tartar: vězení pro zlé duše

Titáni: vyhnaní bohové

Naše knihovna vyhlašuje soutěž!
Protože se blíží březen - měsíc knihy, školní knihovna vyhlašuje výtvarně-

literární soutěž! Letošním tématem je Velký příběh mladýma očima. Soutěže
se může zúčastnit každý od 1. do 9. ročníku. Úkolem bude vytvořit plakát ve

formátu A3 s ilustrací zajímavého knižního příběhu, výtvarná technika libovolná.
Originální plakáty budou oceněni knižní poukázkou. Těšíme se na vaše

nápady!
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Slunce a Hvězda
Pokračování série o Percym Jacksonovi a jeho
přátelích, která má vyjít v nejbližších dnech. Známý
autor Rick Riordan a spoluautor Mark Oshiro ukazují
příběh z pohledu polobohů Nica di Angela (syn Háda)
a Willa Solace (syn Apolla). Nico si toho prožil mnoho
a Will se stává jeho paprskem v temných dnech. Nica
volá hlas z Tartaru. Zdá se, že hlas patří napravenému
Titánovi, kterého Percy (syn Poseidona) a Annabeth
(dcera Athény) museli opustit při útěku z Hádovy říše.

Kultura

Filmy
Máte popcorn a nevíte, na co se dívat? Stejně jako v minulém čísle vás seznámíme s různými filmy,

které vychází v těchto měsících.

Duna: část druhá 
Filmy Duna jsou založeny na příbězích ságy
z knih Franka Herbersta. Druhé pokračování
amerického kultovního sci-fi díla vypráví o
hlavní postavě Paulu Atreidesovi (Timothée
Chalamet), který se musí pomstít
spiklencům, kteří zničili jeho rodinu, a snaží
se zabránit hrozné budoucnosti, kterou
může předpovědět pouze on. Film byl
odložen na 1. 3. 

Kung Fu Panda 4 
Po třech strhujících dobrodružstvích, při
kterých porazil prvotřídní padouchy díky své
nepřekonatelné odvaze a šíleným bojovým
dovednostem, je Po, Dračí bojovník, osudem
vyzván, aby se stal duchovním vůdcem Údolí
míru a přenechal bojování ostatním.
Novou část oblíbené franšízy udává
společnost DreamWorks a Universal Pictures
8. 3.

Dragonkeeper
Španělsko-čínský animovaný fantasy film, pro který byla předlohou kniha od Carol
Wilkinson se stejným názvem, vychází 19. 4. Film se odehrává ve starověké Číně, kde
lidé a draci byli přátelé, ale chamtivost lidí jejich přátelství zničila a draci začali být
loveni. O mnoho let později se hlavní hrdinka Ping, která je otrokyně, spřátelí s jedním
z draků.

Adéla Kuklíková, Sofiia Raspopova, Sofiia Soloviova

Adélina knihovnička
Jako v minulém čísle vás chci seznámit s knihami, které vycházejí do března, jsou známé a dlouho

očekávané. Většinu z nich se chystám i sama přečíst.

Čtvrté křídlo
Hit internetu, který v Česku vychází 28. 3. Knihu
napsala Americká autorka Rebecca Yarros. V
angličtině vyšel již druhý díl. Hlavní hrdinka Violet
Sorrengail měla žít mezi knihami, než její matka,
která je také vedoucí generál, rozhodla jinak a
nakázala Violet, aby se připojila ke kandidátům,
kteří se chtějí stát dračími jezdci, ona je ale
menší, než všichni ostatní. Draci se nepoutají se
slabými lidmi, ale spalují je...

Koruna Strachu
Další nová kniha od české autorky, která se jmenuje
Rozálie Pražáková. Když Avery zemře, strýc zmizí a s
ním i poslední dětské sny. Twain, který je její nejlepší
přítel a bratranec, nehodlá přestat věřit ve své sny.
Chce zažít velké dobrodružství, najít v domě něco, co
jako děti neviděly. A když se jim do rukou dostane
tajemný klíč, otevřou se jim na stránkách zapomenuté
knihy možnosti zasypané prachem, o kterých se jim ani
nesnilo. To, co hltáte v knihách, by vás na vlastní kůži
tolik neokouzlilo... Anebo ano?

Adéla Kuklíková



Zábava
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Vtipy

Rochová Matylda,  Zahurskyi Oleksandr

Táže se policista řidiče:
“Proč nemáte na autě stěrače?”
“To byste mohl vědět! Abyste mi

za ně nemohli strkat ty vaše
nepříjemné lístečky!”

Víte proč nikdo nedokáže
obelhat Lorda
Voldemorta?

 Nejde ho vodit za nos.
Jak policajt otvírá
konzervu s párky?
Vytáhne pistoli,

namíří ji na konzervu
a zavolá: 

 Jménem zákona,
otevřete!



Máte peníze, které vám jen tak někde leží?
Proč si nekoupit nejdražší Hot Wheels

autíčko? Tipněte si, kolik asi stojí. Svůj tip
můžete vhodit do naší krabice u vrátnice.

Nejbližší odhad vyhrává cenu!
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Soutěž

Zábava

Legendární kovová autíčka 

Jonáš Andreas, Oliver Tabara

Jaký kluk by si nehrál s autíčky Hot Wheels? Jsou to přece nejprodávanější modely autíček
na světě. Je to pátá nejkupovanější hračka všech dob. Každý rok vyjde 250 nových autíček. Díky tomu má
člověk pořád co sbírat. Navíc existují různé speciální Hot Wheels sady. S takovým výběrem autíček, který

dodnes stále nabírá, se vám musí nějaký model líbit. A jak ta autíčka vlastně vznikla? To se asi neptáte, ale
stejně se na to pojďme podívat.

Začátky
Hot Wheels vzniklo v roce 1968 ve společnosti Mattel jako konkurence značce
Matchbox. Zakladatel Elliot Handler pochází z Ameriky. Původně plánoval, že
Hot Wheels budou vyrábět jenom jako “neskutečňáky”, což jsou autíčka, která
jsou vymyšlená a neexistují  jako opravdové auto. To se však časem změnilo,
takže máme teď i Hot Wheels BMW, Ferrari a další značky. 

První Hot wheels byli vydány v sérii nazvané „The Sweet 16”. Bylo v ní 16
autíček. V roce 1969 se začalo vyrábět o hodně více autíček. V tom roce bylo
navrženo a vyrobeno i jedno z nejznámějších Hot Wheels autíček, které se
jmenuje Twin Mill. Tohle autíčko vzniklo v mnoha dalších barvách. Dokonce bylo
vyrobeno i na zakázku a existuje jako skutečné pojízdné auto. Jeho maximální
rychlost je až 372 km za hodinu.

Závodní tratě pro Hot Wheels se kupovaly zvlášť. Obsahovaly  oranžové kusy
dráhy, které se spojují dohromady. Součástí byly také takzvané superchargers,
které zrychlovaly autíčka po dráze. 

Twin Mill - jeden z prvních Hot Wheels:

Burianosaurus byl Čech
Dinosauři fascinují děti po celém světě. Máme i jednoho českého dinosaura. Burianosaurus augustai byl středně velký dinosaurus.
Žil v rané pozdní křídě. Byl objeven na našem území poblíž Kutné Hory. Poprvé byl popsán v roce 2017. Je to jediný formálně
uznaný Český dinosaurus. Byl to býložravý dinosaurus a patřil do řádu ptakopánví. Pojmenován byl po Zdeňku Burianovi.

Kdo to byl Zdeněk Burian? 
Zdeněk Burian byl český malíř a ilustrátor knih a maloval často právě
dinosaury. Ilustroval například knihy Lovci Mamutů, Divy prasvěta nebo
Jak vznikl člověk. Proslul paleontologickými rekonstrukcemi společně s
profesorem Josefem Augustou. Spolupracoval s Karlem Zemanem na
filmu Cesta do pravěku. A právě na jeho počest se podle něj i jeden
dinosaurus jmenuje Burianosaurus.

František Pechan



Sport
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Blýská se na lepší časy?

Tae Kwon Do: Cesta k disciplíně a sebevzdělání

Naší hokejové reprezentaci se posledních pár let moc nedařilo.   

Naposledy jsme vyhráli MS v roce 2010 a od té doby jsme se

nedostali do finále ani jednou. Za poslední dva roky však naše

U20, tedy muži do 20 let, vybojovali stříbro a bronz na

mistrovství světa juniorů. Máme tedy hodně nadějných mladíků,

kteří by mohli pomoci naší reprezentaci seniorů. S jejich pomocí

bychom mohli zase vyhrát nějaké medaile, nejlépe tu zlatou. 

Například Jiří Kulich byl nejvíce produktivním střelcem

posledního MS juniorů. Zaznamenal celkem 6 gólů a 6

asistencí. Bude právě Jiří Kulich dalším Jardou Jágrem?

Příští mistrovství se bude konat u nás doma, tak se

přesvědčíme sami. Budeme ale potřebovat hrdé fanoušky

českého hokeje, abychom toto mistrovství završili zlatou

medailí. Uvidíme se na prvním zápase 10. 5. v 02 aréně

Praha.

Momado Sebastian, Mikuláš Horák

Zajímají vás bojová umění? Chcete zlepšit svoji fyzickou zdatnost a naučit se bránit? Vítejte v říši
Tae Kwon Do - bojového umění, které vám nabízí jedinečný způsob sebevzdělání a disciplíny.

Co to je?
Tae Kwon Do je všestranné bojové umění původem z Jižní Koreje, které klade velký důraz
na fyzickou zdatnost a ovládání technik. Žáci se učí spoustu druhů kopů, bloků a
sebeobranných technik, které vás nejen naučí se bránit, ale posilují tělo a zlepšují
koordinaci. Toto bojové umění vás mimo zlepšování vašich obranných dovedností naučí i
respektovat ostatní, kontrolovat své emoce, pozitivně myslet a celkově vás udělá lepším
člověkem.

Historie
Tae Kwon Do vychází z bojových umění, která
měla své kořeny v Koreji již před několika
staletími. Moderní Tae Kwon Do, jak jej známe
dnes, založil Korejský generál Čchö Hong-hui
po druhé světové válce, kdy získalo oficiální
uznání jako sport a bojové umění. Jeho název
vyjadřuje jeho hlavní zásady: "Tae" znamená
kopat, "Kwon" znamená pěst, a "Do" znamená
cíl. To přesně navazuje na zaměření na
techniku kopů a pěstí a cestu k
sebezdokonalení.

Soutěže a komunita 
Tae Kwon Do je také hodně známé kvůli svému širokému počtu disciplín na různých soutěžích,
kde můžou sportovci prokázat své schopnosti. Nejdůležitější ale je, že tyto všechny soutěže
vytváří silnou komunitu, kde se všichni navzájem povzbuzují a pomáhají si.

Jakub Šlajchrt



Reprezentanti ZŠ Bílá :

Amélie Bartášková, Sofia

Anna Binderová, Barbora

Ingalová, Lara Kočanová, Ella

Kratochvílová, Stella

Toaderová, Marie

Sedláčková, Marie

Šenfeldová, Nina

Šlajchrtová, Tereza

Svobodová, Magdalena

Tošnerová a Josefína

Tučková

Carolina May Mullis 

Sport
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Přehazovaná

Aerobik Horák Mikuláš

Naši žáci 4. a 5. ročníku se

zúčastnil i  turnaje v přehazované.

Skupinovou fázi zvládli bez prohry  

jediného setu a všechny tř i  zápasy

vyhráli 2:0. Ve finále hráli proti ZŠ

Věry Čáslavské a ZŠ Pod

Marjánkou. Oba zápasy bohužel

prohráli, ale alespoň získali

bronzovou medail i  a diplom pro

naši školu.

11. 12. 2023 se na ZŠ a MŠ Věry Čáslavské

zúčastnila velká výprava našich talentovaných

žákyň Poháru Prahy 6 v aerobiku. Z 1. tříd se

Beata Rybová a Tereza Brůnová umístily na

krásném 6. a 4. místě. V kategorii 2. a 3. třídy

se na 5. místě umístila Barbora Topinková a

Nela Erbertová si vzala bronz. 

V nejstarší kategori i  8. až 9. tř íd se

umísti la Marie Sedláčková na 4. místě a

Marie Šenfeldová na 3. místě. Ale

objekt ivně nej lepší výsledek byl v

pódiové skladbě, kde holky z 8.A/B/C

vyhrály zlato se skladbou TANINI,

speciální svojí  kombinací různých žánrů.

 Žákyně 4. a 5. třídy Ivona Kovářová, Andrea Kohoutová a Eliška Čadilová se umístily na 5., 4. a 2. místě.

Pro chytré hlavy:
Víte, jak se nazývá týmový

sport, ve kterém se
družstvo snaží dopravit

kameny po ledě do
vyznačeného prostoru?

Správná odpověď: curling


